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جایگاه نمایش های آیینی 
و ایرانی هم نزد مردم قابل بررسی 
است و هم در میان متولیان دولتی. 
ارزیابی شــما از وضعیت این گونه 

نمایشی بین این دو گروه چیست؟
در ســال های طولانی که روی تعزیه 
متمرکز شده ام، هرجا تعزیه ای برگزار 
شده عده زیادی تماشاگر دور آن جمع 
شده اند؛ حتی در جاهایی بیشتر از 2هزار 
تماشاگر حضور داشــته اند؛ بنابراین این 
هنر هنوز جایگاهش را بیــن عامه مردم 
حفظ کرده و هرکسی از منظر خودش به 

این هنر نگاه می کند. نمایش های شادی آور 
هم هرگاه اجرا شــده اند، مورد استقبال قرار 

گرفته اند، امــا آنچه عامل کم رنگ شــدن این 
هنر شده،  این است که برخلاف دیگر کشورهای 
آسیایی شــرایط عرضه به روز این هنرها را فراهم 
نکرده ایم. از طرفی مدرســه ای دایر نکرده ایم که 
این هنرها هم به شکل سینه به سینه و هم به شیوه 
آکادمیک آموزش داده شوند. اینها غفلت هایی است 
که ما در ارتباط با نمایش های آئینی و ایرانی انجام 
داده ایم. با همه این بی مهری ها می بینیم هنوز این 
هنرها نفس می کشند. این نشان می دهد همچنان 
در جامعه ما پایگاه، جایگاه و پذیرش نمایش ایرانی 
و نمایش آیینی وجود دارد که به دلیل پیوستگی 

فرهنگی اتفاق افتاده است.
از نظر دولتی چطور؟

حمایت های دولتی بستگی به فردی دارد که مدیر 
می شــود؛ یعنی به صورت ســازمان یافته نیست. 
هرکس به تناســب فهم و علاقه خودش حمایت 
می کند. مدیرانی بوده اند کــه اصلا این گونه های 
نمایشی برایشان مهم نبوده اســت. مدیرانی هم 
داشته ایم مثل آقای علی منتظری که به همه شکل 
از ما حمایت کرد. زمان او ما به جای 10شب تعزیه 
30شــب تعزیه اجرا می کردیم. در زمان او بود که 
برای نخستین بار تعزیه از ایران بیرون رفت و 5 شب 

در آوینیون اجرا شد.
پس نگاه سلیقه ای است؟

بله. بسته به این است که چقدر یک مدیر عرق ملی 
و دریافت فرهنگی داشــته باشد. یک معاون وزیر 
داشتیم که بعد از آقای منتظری سر کار آمده بود. 
جلسه ای با او داشــتیم و در آخر جلسه گفت قال 
قضیه را بکنید؛ یعنی برایش این مســئله یک قال 
بود یا مدیری داشتیم که همراه ما به آوینیون آمده 
بود و بعد از اجراها بدون هیچ حرف و حتی خسته 
نباشیدی از ســالن بیرون می رفت؛ درصورتی که 
آقای منتظری از ساعت 2بعدازظهر تا زمان اجرای 
تعزیه با ما بود و دل تو دلش نبود که کار درســت 

انجام شود.
الان در چه وضعیتی هستیم؟ 

الان چندین سال اســت که فقط چند شب تعزیه 
برای خالی نبودن عریضه برگزار می شود.

یکــی از اتفاقاتی کــه در کشــورهای دیگر برای 
نمایش های سنتی می افتد، مثل کابوکی ژاپن یا 

نمایش چینی، به روز شدن این نمایش هاست.
اگر نمایش سنتی به روز شــود، چیزی از آن باقی 
نمی ماند. آنها از این نمایش ها برای خلق کارهای 
جدید اســتفاده می کننــد که دیگــر کیوگن یا 
کابوکی نیســت، اما کیوگن را به همان شکل نگه 
می دارند. آنها بناهای نمایش های ســنتی کهن را 
نگه داشته اند؛ بناهای کهن نمایش سنتی ما همین 
تکایا بودند که اجازه دادیــم از بین بروند یا بعضی 
از قهوه خانه های بزرگ بودند کــه در آنها نقالی و 
روحوضی اجرا می شــد. با از بین رفتن آنها ما باید 
سالن هایی بســازیم که امکان اجرای روحوضی، 
نقالی، تعزیه و ســایر آیین های نمایشــی در آنها 
باشد. به این می گویند عرضه کردن به شکل امروز؛ 
یعنی به شکل یک پدیده هنری به آن نگاه کنید. 
مناسبت اجرای تعزیه محرم اســت، ولی بیش از 
500مجلس تعزیه داریم که مناســبت همه آنها 

محرم نیست؛ مثلا مجلس شــبیه اسکندر و 
فغفور چین و سلطان محمود و ایاز. پس ما 
باید یک تماشاخانه ویژه نمایش های ایرانی 
و آیینی داشته باشیم که بتوان گونه های 
مختلف آن را دقیقا براساس سبک و سیاق 
قدیم اجرا کرد. حالا در آن زمان با چراغ 
زنبوری فضا را روشن می کردند، ما با 
پروژکتور. تغییراتی به این شکل باید 
انجام شود یا آثاری با توجه به ساختار 
سنتی خلق کنیم. نمایش روایی اصول 
و قرارداد خــودش را دارد. همانطور که 

در اواخــر قاجار می بینیــم تعزیه نویس ها 
رویکردی به ادبیات کهن ایران دارند و تعزیه هایی 
مثل سلطان محمود و ایاز یا لیلی و مجنون نوشته 

می شود.
یا تعزیه ناصرالدین شاه.

بله. شــبیه قتــل ناصرالدین شــاه، امیرکبیر 
و ســیاوش نوشــته می شــود. برای اینکه به 
قابلیت های این گونه نمایشی پی می برند و حالا 

براساس آن، قصه معاصر روایت می کنند.
پــس معتقدیــد می توانیــم با 
داســتان های جدید در قالب های سنتی برای 

تماشاگر جذابیت ایجاد کنیم.
بله. بزرگواری مثل بهرام بیضایی از این ســاختار 
استفاده و یک ســری نمایش روایی خلق می کند؛ 
مثل مرگ یزدگــرد و فتح نامــه کلات؛ یعنی از 
سرچشــمه تغذیه می کند برای خلق آثار جدید. 
تماشاخانه های ســنتی ژاپن و چین را می بینید 
که همچنان برقرار هســتند و عــده زیادی از این 
نمایش ها دیدن می کنند. من حتی فیلمی  دیدم 
که دوســتی از اجرای نقالی در چین گرفته بود. 
سنت نقالی چینی ها در قهوه خانه بوده است. حالا 
که قهوه خانه های ســنتی شکل شان عوض شده، 
آنها ســالن های کوچک با صحنه هــای کم عمق 
ساخته اند و در آنها نقالی می شود. حالا یکی با  ساز 
نقل می گوید و یکی نه. هم نقال زن دارند و هم مرد؛ 
بنابراین شیوه ارائه این هنرها را به روز کرده اند. این 
سالن ها را هم در محله هایی ساخته اند که به این 
هنرها علاقه دارند و آن را تماشــا می کنند. حتی 
در این سالن ها چای هم به تماشاگران می دهند؛ 
چون قبل از این در قهوه خانه اجرا می شــده اند یا 
در ژاپن بلیت نمایش »نو« از6 ماه قبل پیش فروش 
می شود، ولی ما به همه اینها پشت کرده ایم. آقای 
بیضایی در 2صفحه آخر کتاب نمایش در ایران نقل 
به مضمون می گوید درست در هنگامه ای که تئاتر 
غرب دیوارهای تنگ صحنه اش را با نگاهی به تئاتر 
شرق و آسیا به هم ریخت، ما دنباله رو   تئاتر قرن18 
اروپا شدیم! حتی در دانشگاه هایمان درس آشنایی 
با تعزیه را حذف می کنیم؛ بــه جای اینکه هنر به 
این مهمی  را ترویج کنیم و حتی بعضی از معلمان 
به دانشجویان اصرار می کنند پایان نامه هایشان را 
براســاس تئوری های نظریه پردازان و کارگردانان 
غربی بنویســند. غیرت فرهنگی ما آسیب  دیده 
است. چند ســال اســت فریاد می زنیم ما درس 
نمایش های ســنتی را نیاز داریم. آیا کارشناسان 
وزارت علوم یا وزیر علوم در این 2دهه نشنیده اند؟ 
پیش از انقلاب علی نصیریان گفت این نمایش ها 
مهم هســتند. بهرام بیضایی نمایــش در ایران را 
نوشت، اما کسی توجه نکرد؛ حتی بیگانه ای مثل 
پیتر بروک گفت شما نمایشی مثل تعزیه دارید و از 

آن شگفت زده شد.
مسئله دیگر نگاه موزه ای است که به 

این نمایش وجود دارد.
در وهله اول ما همه 537نسخه تعزیه را که عنوان 
مســتقل دارند و با تکرارهایشان به بیش از 2هزار 
نسخه می رسند، نخوانده ایم و دوم اینکه کجای دنیا 
پدیده ای را که حداقل 300سال سابقه دارد، به جرم 
اینکه کهنه است، کنار می گذارند؟ مضمونی بالاتر 
از عدالت خواهی و ظلم ســتیزی در نمایش جهان 
وجود دارد؟ آنتیگون چه کار می کند؟ با دیکتاتوری 
مبارزه می کند. در تعزیه ما شبیه امام حسین)ع( 
چه کار می کند؟ با ظلم مبــارزه می کند. نگاه ما 
اشکال دارد. خیلی ها اصلا اطلاعاتی از تعزیه ندارند. 
نه روی مضمون آن کار کرده اند و نه روی ساختار 
دراماتیک آن و نه ادبیاتــش و فقط با آن مخالفت 
می کنند. حداقلش این است که یک پدیده نمایشی 
ملی و یک نمایــش بی نظیر در جهان اســت که 
باید حفظ شــود. همانطور که کیوگن، بونراکو و 
اپرای پکن باید حفظ شوند، ولی در ایران غیرت و 
همت فرهنگی را نه دولت ها به خرج می دهند و نه 
دانشگاه هایمان؛ حتی این قدر بد از این هنر تعریف 
می کنند که دانشجویی که دوست دارد این گونه 

نمایشی را کار کند، می ترسد مسخره اش کنند.
 در مورد کتاب تقلیدچی عاشقانه ها 

بگویید. چطور شکل گرفت؟
این کتاب گفت وگویی است درباره فعالیت های من 
در راســتای گونه های مختلف نمایش های ایرانی 
و سنتی. آقای شــکرریز می خواست با چند نفر از 
پیشکسوتان این حوزه صحبت کند و به پیشنهاد 
خانم تقیان با من هم صحبت شــد. مصاحبه در 
حضور خود تقیان انجام شــد و خودش هم بخش 
قابل توجهی از سؤالات را مطرح کرد. جلال ستاری 
هم در جلسه حضور داشــت، اما شرایط جسمی  
خوبی نداشــت. به هر حال قرار بود نشر پارسه آن 
را منتشــر کند و حالا نشــر ثالث این کار را انجام 

داده است.

تماشاخانهای
براینمایشهای
آیینیبسازیم

 گفت وگو با داود فتحعلی بیگی
 پیشکسوت نمایش های ایرانی و سنتی

مردی که از دیده نشدن نترسید
حسین خانی بیک در 83سالگی درگذشت

حسین خانی بیک، بازیگر سینما و تلویزیون که سه شنبه شب 
30مرداد در 83سالگی درگذشــت، بیشتر با سریال هایش 
برای مردم شناخته می شد تا فیلم های سینمایی اش. او که 
متولد 18مرداد1320 بود، کارش را در سال1347 با تئاتر 
آغاز کرد. در گروهی تئاتری با هادی اسلامی، عباس جوانمرد، 
خسرو شکیبایی، ســیروس گرجســتانی و چند نفر دیگر 
همکاری می کرد و نخســتین بار در نمایشی به نویسندگی 
و کارگردانی هادی اسلامی روی صحنه رفت. تا سال1355 
مجموعا در 13نمایشنامه بازی کرد و توشه ای از تئاتر برای 

ادامه فعالیت خود برگرفت.

نخستین تجربه
سال1356 نخستین تجربه 
تصویری اش جلوی دوربین 
فیلم ســینمایی »باغ بلور« 
ناصر محمــدی رقم خورد. 
در این فیلم با پرویز فنی زاده 
و مصطفی طــاری همبازی 
بود. »باغ بلــور« مایه های 
اجتماعــی داشــت و بــه 
شیوه ای رئالیستی داستانی 
دربــاره دختر و پســری را 
بازگــو می کرد کــه برای 
تشــکیل زندگی به تهران 
می آیند، ولی با مشــکلاتی 
مواجه می شوند. فیلم مهم 
بعدی کارنامــه خانی بیک 
بعد از انقلاب ســاخته شد 
و که »دســت شــیطان« 
ساخته حســن زندباف نام 
داشت. »دســت شیطان« 
تریلری جاسوســی درباره 
ورود مأمــوری آمریکایــی 
بــه ایــران برای کســب 
اطلاعات از محل نگهداری 
گروگان های ماجرای اشغال 
ســفارت آمریکاســت که 
گروهی از مأموران امنیتی 
ردش را می زنند و به دنبال 
دســتگیری اش می رونــد. 
خانی بیک در این فیلم، نقش 
یکی از مأموران ایرانی را در 

کنار هادی اسلامی بازی می کرد. بیشتر فیلم های سینمایی 
خانی بیک به دهه های 1360 و 1370 تعلق دارد که در اغلب 

آنها، نقش های فرعی و کوتاهی داشت.
خانی بیک در تلویزیون کارش را با سریال مشهور »سربداران« 
)1363( آغاز کرد. بعد از آن در چند سریال دیگر بازی کرد 
تا سال 1373که در سریال »پهلوانان نمی میرند« به ایفای 
نقش شــیخ حســین با دوبله احمد رســول زاده پرداخت. 
»شــلیک نهایی«، »روزی روزگاری«، »کوچک جنگلی«، 
»امام علی)ع(«، »ســیمرغ«، »روشــن تر از خاموشی« و 
»مختارنامه« دیگر سریال های مهمی بودند که  خانی بیک 

در آنها به ایفای نقش پرداخت.

بازیگری که تماشاگر را با خود همراه می کرد
شاید نقش های خانی بیک در این فیلم ها و سریال ها کمتر در 
خاطر کسی مانده باشد، اما او در نقش هایی که بازی می کرد 
اغلب پذیرفتنی بــود. چه نقش مثبت و چــه نقش منفی. 
خانی بیک بازیگری بود که تماشاگر را با خود همراه می کرد. 
بیان گرم و گیرایی داشــت و در حرکاتش طمأنینه و وقاری 

جلب نظر می کرد که به نقش تشخص می داد.
شاید به نظر برسد بازیگرانی مثل خانی بیک که نه به شهرت 
آنچنانی می رسند و نه هیچ گاه امکان ایفای نقش اصلی در 
فیلم ها و سریال ها نصیبشان می شود، در عالم فیلم و سینما 
کار مهمی انجام نمی دهند. اما واقعیت این است بازیگرانی 
که بتوانند از عهده ایفای نقش های فرعی و کوچک به خوبی 
نقش های اصلی برآیند، بدون اینکه با نوع بازی شان بخواهند 
توجهات را از داستان یا شخصیت های اصلی به سمت خود 
جلب کنند، حضورشــان برای هر فیلم و سریال باکیفیتی 

ضروری است و خانی بیک ازجمله این بازیگران بود. 
در دوران حرفه ای اش نقش های بزرگی به او نرســید، اما در 
نقش های کوچکی که ایفاگرشان بود، آنقدر خوب کارش را 
انجام  داد که واهمه ای از اینکه خاطره زیادی از خودش به جا 
نگذارد نداشــت. او پذیرفت در حرفه ای که همه به دنبال به 
چشم آمدن هستند، چندان دیده نشود تا کلیت اثری که در 
آن حضور دارد بهتر جلوه کند. هنر او در شجاعتش و خطر 

کردنش برای همین به چشم نیامدن بود. 
یادش گرامی.

جشنواره یاد

سینمای جهان

صفحه آرا: بهروزقلی پور

 آل پاچینو
در فیلمی به کارگردانی جانی دپ

آل پاچینو در فیلمی به کارگردانی جانی دپ جلوی دوربین 
رفته اســت. فیلم »مودی« بــه کارگردانــی جانی دپ در 
جشنواره فیلم ســن سباســتین 2024 برای نخستین بار 
دیده می شــود. به گزارش هالیوود ریپورتر، »مودی؛ ســه 
روز بر بال جنون« که دومین تجربــه کارگردانی جانی دپ 
است، در بخش خارج از رقابت هفتاد ودومین جشنواره فیلم 
سن سباســتین نمایش داده می شــود. فیلم دپ یک فیلم 
زندگینامه ای درباره هنرمند ایتالیایی آمدئو مودیلیانی است 
و در آن آل پاچینو، استفان گراهام و آنتونیا دسپلات حضور 
دارند. ریکاردو اسکامارسیو نیز در نقش مودیلیانی بازی کرده 
است. در خلاصه داستان نوشته شده است: داستانی از هنر، 
عشق و طرد شدن، گردبادی 72ساعته از رویدادهای پر هرج 
و مرج در خیابان های پاریسی که در طول جنگ جهانی اول 

از هم پاشیده شده است.
دپ نخستین بار سال1۹۹7 برای ساخت فیلم »شجاع« پشت 
دوربین ایستاد. وی جایزه معتبر دونوستیا را در جشنواره فیلم 
سن سباستین2021 به خاطر دستاورد یک عمرهنری خود 
دریافت کرد.   »ماجراجویی ادامــه دارد« اثر تیری فرمو نیز 
در بخش اکران های ویژه نمایش داده می شود. درام »باگر« 
دومین فیلم پیت بامگارتنر، و »تابستان ابدی من« نخستین 
فیلم ســیلویا لو فانو، بخش کارگردانان جدید جشنواره را 
تکمیل می کنند. ســن سباستین امســال با اهدای جایزه 
دونوستیا به کیت بلانشت، بازیگر برنده اسکار از وی تجلیل 
می کند. فیلم های جدید مایک لی، فرانســوا اوزون، ادوارد 
برگر، جاشوا اوپنهایمر و کاستا-گاوراس برای دریافت صدف 
طلایی جشنواره فیلم سن سباستین امسال رقابت خواهند 
کرد. این جشنواره از 20 تا 28 سپتامبر )30شهریور تا 7مهر( 

برگزار می شود.

 »در آغوش درخت« 
در جشنواره سوئیس
فیلــم ســینمایی »در آغوش 
درخــت« در ادامه حضور های 
بین المللی بــه دهمین دوره 
جشنواره زوریخ کشور سوئیس 
رسید. »در آغوش درخت« به 
کارگردانی بابک خواجه پاشــا 
تهیه کنندگی محمدرضــا  و 
مصباح و سجاد نصراللهی  نسب 
محصول ســازمان سینمایی 

سوره و کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در بخش 
رقابتی دهمین دوره جشــنواره فیلم ایرانیان زوریخ به 

نمایش در می آید.
هدف این جشنواره پر کردن شکاف فرهنگی بین ایرانیان 
و مردم ســوئیس و افراد خارجی مقیم این کشور است و 
به این منظور هر ســال مجموعه ای از بهترین فیلم های 
داســتانی و مســتند معاصر را از فیلمســازان ایرانی به 

مخاطبان جشنواره ارائه می کند.
این جشــنواره در نظر دارد رویدادی برای ارائه فرهنگ و 
سنت ایران و ایجاد کننده پل ارتباطی بین فرهنگ های 
مختلف در جهان با زبان مشــترک »هنر« و به ویژه هنر 

هفتم، یعنی سینما باشد.
دهمین دوره این جشنواره امسال از 12 تا 1۹ سپتامبر، 
)برابر با 22 تا 2۹ شهریور( در شهر زوریخ سوئیس برگزار 
می شــود. »در آغوش درخت« پیش از این   در جشنواره 
شانگهای کشور چین و جشــنواره کازان روسیه حضور 

داشت.

چهل ویکمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران در حالی پاییز امسال برگزار می شود رخداد 

که به اســتناد فراخوان منتشــر شده، این 
رویداد نخستین رویداد رسمی سینمای ایران است که بخش 
ویژه ای را به رقابت و نمایش آثار »هوش مصنوعی« اختصاص 
می دهد. در فراخوان این رویداد، تأکید شــده است: »امسال 

به منظور شــناخت، به کارگیری، بازتاب، توســعه و ارتقای 
فناوری های نوظهور »هوش مصنوعــی)AI( « و »واقعیت 
مجازی، توســعه یافته و ترکیبی «  در فرایند تولید خلاقانه و 
نمایش متفاوت فیلم کوتاه، 2جایزه جدید در بخش بین الملل 
معرفی شده است که با توجه به انتشار جداگانه  فراخوان بخش 
بین الملل، جزئیات آن از طریق ســایت اختصاصی جشنواره 

بین المللی فیلم کوتاه تهران قابل دسترسی است.« از مهم ترین 
اهداف این دو بخش ویژه یکی »تحقــق مأموریت جهانی در 
شناسایی، پرورش، تشویق، توانمندســازی، ترویج و تعالی 
فیلمسازی کوتاه« و دیگری »دعوت از استعدادها و فیلمسازان 
جوان برای کاوش درحوزه های نوظهور، خلاقانه، فراگیر و تولید 

کم هزینه« اعلام شده است.

اولین حضور رسمی هوش مصنوعی در سینمای ایران 

داود فتحعلی بیگی ســالیانی است که 
دربــاره نمایش های آیینــی و ایرانی 
پژوهش و کار می کنــد. او در این مدت 
کتاب های بسیاری در این زمینه نوشته و نسخه های مختلف تعزیه را بررسی 
کرده اســت. او چندین نمایش هم نوشــته و کارگردانی کرده: »کســی که 
ســر دهد اول )حر(«، »برخورد«، »تخت و خنجر«، »المــاس چاقو فروش«، 
»سلطان مبدل«، »میرزا عبدالطمع و جنگ جهانی«، »چشم تنگ«، »مواظب 
کلاهت باش«، »میرزا فرفره«، »نمایش ممنوع« و »عروســی 
دختر شاه پریان با حاکم ملایر«. به تازگی نشر ثالث کتاب 
»تقلیدچی عاشقانه ها« را منتشر کرده که گفت وگویی 
است با فتحعلی بیگی درباره نمایش های سنتی ایرانی و 
تاریخچه آنها.  با این نویسنده و پژوهشگر درباره وضعیت 
نمایش های ســنتی ایرانی و همینطور انتشار این کتاب 

صحبت کردیم.

شقایق عرفی نژادگفت و گو
روزنامه نگار

 هرجا تعزیه ای برگزار شده 
عده زیادی تماشاگر دور آن جمع 
شده اند؛ حتی در جاهایی بیشتر از 
2هزار تماشاگر حضور داشته اند؛ 
بنابراین این هنر هنوز جایگاهش را 
بین عامه مردم حفظ کرده  است

بیــش از 500مجلس تعزیــه داریم که 
مناســبت همــه آنهــا محــرم نیســت؛ 
مثلا مجلس شــبیه اســکندر و فغفور 
چین و سلطان محمود و ایاز. پس ما 
باید یک تماشاخانه ویژه نمایش های 
ایرانی و آیینی داشته باشیم که بتوان 
گونه های مختلف آن را دقیقا براساس 

سبک و سیاق قدیم اجرا کرد

بودجهخانهسینماماهی800میلیونتومانبود
علی دهکــردی، مدیرعامل خانه ســینما:  ســال گذشــته بودجــه خانه ســینما تقریبا ماهــی 800میلیون 
تومان بود که معمولا به ترتیب و در زمان خودش به ما پرداخت نشد . این بودجه می توانست در نهایت 

هزینه های جاری را پوشش دهد.٫ سینما پرس

برنامهریزیبرایروزملیسینما
محمدمهدی عسگرپور، رئیس هیأت مدیره خانه سینما: ما روز سینما را در پیش داریم که باید از آن مراقبت 
کنیم. ایــن روز به ســادگی وارد تقویم نشــده و مــا باید از ایــن فضــا اســتفاده   و برنامه هایی مثل نکوداشــت و 

بزرگداشت را برای مجموعه سینماگران و سینما برگزار کنیم.٫ ایسنا 


